

---

## Übersicht | Review

- 49 Geburtshilfliches Management bei fetaler Retardierung  
Obstetric Management of Fetal Growth Retardation  
*U. Zollner, M. Rehn, G. Girschick, J. Dietl*
- 

## Originalarbeiten | Original Papers

- 60 3-Dimensional Sonographic Volumetry of Fetal Brain, Liver and Myocardial Mass – Interdisciplinary Clinical Validation of the Method and Application in Fetuses With and Without Structural Heart Disease  
Fetale sonografische 3-D-Volumetrie von Leber, Gehirn und Herz – Ein interdisziplinärer Ansatz zur Validierung der Methode und Anwendung bei Feten mit und ohne kongenitalem Herzfehler  
*B. Schiessl, U. Fakler, M. Vogt, K. Friese, J. Hess, R. Oberhoffer*
- 69 Möglichkeiten und Grenzen der Ultraschalluntersuchung zur Gewichtsermittlung des Kindes unmittelbar vor der Geburt – Eine prospektive Untersuchung an 1127 Schwangeren  
Impact and Limitations of Ultrasound Examination Immediately before Delivery – A Prospective Evaluation with 1127 Pregnant Women  
*C. Kranz, T. Hitschold*
- 77 Prädiktoren für niedriges Geburtsgewicht – Eine epidemiologische Fall-Kontroll-Studie an saarländischen Wöchnerinnen  
Predictors for Low Birth Weight – An Epidemiological Case-Control Study with Women in Childbed in the Federal State Saarland, Germany  
*T. Altenhöner, S. Haustein, B. Reime, J. Möller*
- 

## Kasuistiken | Case Reports

- 83 Maternales Ehlers-Danlos Syndrom Typ II und fetale Duodenalatresie Grad II: Erstbeschreibung  
Maternal Ehlers-Danlos Syndrome Type II Occuring with Foetal Duodenal Atresia and Annular Pancreas: First Description  
*H. Lehnen, G. Schwennicke, W. Rommen, K. Mayer, R. Maiwald*
- 86 Neugeborenenensepsis durch Salmonella apapa nach Reptilienkontakt im Haushalt  
Neonatal Infection with Salmonella Apapa after Contact with a Reptile in the Home  
*R. Haase, T. Beier, M. Bernstädt, N. Merkel, J. Bartnicki*
- 

## Mitteilung | Communication

- 89 Erich Saling-Stiftung. Zeugnis einer bedeutenden, noch jungen Ära der Frauenheilkunde  
Erich Saling Foundation. Testimony for an Important but Still New Epoch of Gynaecology  
*E. Saling*